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Skarżysko-Kamienna

Protokoły Komisji Szkolnej Komitetu 
Obywatelskiego w Kamiennej z lat 1917–1926 

Prezentowana Księga Protokołów posiedzeń Komisji Szkolnej 
Komitetu Obywatelskiego w Kamiennej1 jest niezwykle cennym źró-
dłem do poznania odradzającej się polskiej oświaty po rozbiorach oraz 
w czasie pierwszych lat istnienia niepodległego bytu państwowego. 
Była dziełem ludzi związanych z istniejącym od 1914 r. Komitetem 
Obywatelskim, który miał charakter polskiej instytucji samorządo-
wej. Komisja Szkolna, zwana pierwotnie Sekcją Szkolną, od roku 1919 
przyjęła nazwę Komisji Gimnazjalnej. Głównym jej celem było zakła-
danie i prowadzenie szkół w Kamiennej. Pierwszym przewodniczącym 
Komisji Szkolnej był ks. Kazimierz Sykulski2, po nim stanowisko prze-

1  Na temat powstania komisji, jej składu i działalności z wykorzystaniem omawianych 
źródeł pisał: K. Zemeła, KomisjaSzkolnaKomitetuObywatelskiegowKamiennej 1917–
–1924, „Znad Kamiennej”, t. 1, s. 47-66; Zob. T. Wojewoda, Komisja Szkolna Ziemi
Radomskiejwokresie od sierpnia 1915 r. dowrześnia 1917 r., Biuletyn Kwartalny RTN,  
t. 34, 1999, z. 2, s. 109-125. O działalności oświatowej ks. Rokosznego – przewodniczącego 
KSZR zob. T. Wojewoda, Ksiądz Józef Rokoszny jako pedagog i działacz oświatowy,
[w:] Ks. Józef Rokoszny (1870–1931) Życie i dzieło, red. K. Burek, Sandomierz 2003,  
s. 49-64.
2  K. Zemeła, Ks.KazimierzSykulski–organizatorszkolnictwaśredniegowKamiennej, 
[w:] Życie,dzieło,męczeństwoks.KazimierzaSykulskiego, red. K. Zemeła, G. Miernik, 
Skarżysko-Kamienna 1999, s. 35-54.

Rocznik Oddziału PTH w Skarżysku-Kamiennej, 
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jął miejscowy sędzia pokoju Stanisław Zaleski3, a następnie Andrzej 
Bałtruszajtis4. W jej składzie znaleźli się także Wacław Węgrzecki5 
i Władysław Cichocki. Przez cały czas istnienia komisji jej sekretarzem 
był wspomniany Bałtruszajtis, protokoły pisane były jego ręką.

Księga znajduje się w zbiorach archiwalnych II Liceum 
Ogólnokształcącego im. Adama Mickiewicza w Skarżysku Kamiennej, 
jest formatu 32,8 cm na 20,1 cm, pisana ręcznie, brak marginesów 
i paginacji. Protokoły liczą 45 stron, potem jest 71 czystych, niezapisa-
nych stron, dwie ostatnie zawierają luźne zapiski, oderwane tematycz-
nie od poprzednich. Z zachowanych protokołów wynika, że między 
rokiem 1917 a 1936 odbyło się 49 spotkań – w 1917 i 1918 r. po siedem 
posiedzeń, w 1919 odbyło się osiem spotkań, w 1920 trzy, w 1921 sześć, 
1922 trzy, 1923 cztery, między 1924 a 1928 spotykano się raz w roku, 
w 1929 r. Komisja miała trzy posiedzenia, 1930 dwa, w roku 1932 i 1936 
obyły się jednorazowe posiedzenia, natomiast w 1931 i między 1933 
a 1935 r. Komisja nie zebrała się.

Poniżej zaprezentowane są wybrane fragmenty protokołów, naj-
bardziej charakterystyczne i obrazujące działalność Komisji Szkolnej 
w Kamiennej. Na podstawie pierwszego protokołu Komisji Szkolnej 
(strony 1–2) można ustalić, czym zajmowała się, jakie były wydatki 
oraz w jaki sposób próbowała zdobywać brakujące środki finansowe. 
Znaczną część środków pochłaniały pensje dla pracowników szkol-
nych, w tym dla nauczycieli, dyrekcji i obsługi. Poza tym obejmowały 
one utrzymanie lokalu szkolnego, czyli ogrzewanie, oświetlenie, mate-
riały biurowe, czy środki dydaktyczne. Wydatki próbowano rekompen-
sować dochodami, które planowano uzyskać z czesnego uiszczanego 
przez uczniów, a także licząc na ofiarność dobroczyńców oraz subwen-
cję „Generalnego Gubernatorstwa Wojskowego w Polsce”. Na posie-
dzeniu Komisji z maja 1917 r. podjęto również kwestię zorganizowania 
8-klasowego gimnazjum, którego powstanie wiązało się z kolejnymi 

3  M. Stefański, K. Zemeła, StanisławZaleski,[w:] Skarżyskisłownikbiograficzny (dalej: 
SSB), red. K. Zemeła, Skarżysko-Kamienna 2008, s. 272-274. 
4  K. Zemeła, Andrzej Bałtruszajtis – działacz społeczny i oświatowy, [w:] Między
WisłąaPilicą.Studia imateriałyhistoryczne, t. 4, red. G. Miernik, Kielce 2003; idem 
AndrzejBałtruszajtis.Rzeczopionierzeskarżyskiejoświatyiorędownikunadaniapraw
miejskichKamiennej,Skarżysko-Kamienna 2005.
5  Idem, WacławWęgrzecki, [w:] SSB, s. 255-256.
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wydatkami. W związku z tym w protokole widnieje punkt ustalający 
zwiększenie wpisowego dla poszczególnych klas. Poruszona jest także 
sprawa lokalu i rozmieszczenia klas. 

NI
Posiedzenie Komisji Szkolnej przy Komitecie Obywatelskim

wKamiennejdnia8/V1917r.

1.UmowamiędzyKomisjąSzkolnąaAndrzejemBałtruszajtisem,któ
rejpunktaustalono29/IV1917,zostałaprzyjętą.Umowatazostaje
dołączonadoaktówKom.Szkolnej.

2.KomisjaSzkolnawygotowałaprzewidywanewydatki idochodyna
rokszkolny1916/17

Wydatki: 1)wynagrodzenienauczycielizalekcje 9300rb.
 2)‘’dyrektoraszkoły 1200‘’
 3)‘’sekretarza‘’ 180‘’
 4)‘’służby 800‘’
 5)Komorne 1200‘’
 6)Światłoiopał 800‘’
 7)Pomocenaukowe 200‘’
 8)Drukiimateriałykancelaryjne 200‘’
 9)Innewydatki 400‘’
                                                                                         _______
_______
Ogółem 14280rub.

Dochodyprzewidywane: 1)opłatazanaukę 9500
 2)Dochodynadzwyczajne 1500
 (dobrow.ofiaryiprzed.)
 3)Niedobór 3280
                                                                                         _______
_______
Ogółem 142800rb.

ZpowoduniedoborupostanowiłaKomisjaSzkolnaudaćsięosub
wencjędoC.iK.GeneralnegoGubernatorstwawLublinie–wtym
celumaudaćsiędoLublinadyrektorszkołyprzedłożyćodpowied
nimwładzompodanieiwyżejprzedstawionybudżetdopodpisania
przezwszystkichczłonkówKomisjiSzkolnej.
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3.Z powodu niedoboru w roku szkolnym 1916/1917 i ze względu na
przewidywane większe wydatki z racji przekształcenia programu
na Gimnazjum 8kl. postanowiono opłatę za naukę zwiększyć.
KomisjaSzkolnaprzyKom.Obyw.wKamiennejustala,żeopłata
za naukę w Gim. 8kl. Kom.Obyw. w Kamiennej na rok szkolny
1917/1918będziewynosiła:wkl.Wstępnej36rb(zamiast30u),wkl.
Iej 60 rb (zamiast45 rb),wkl. II 75 (zamiast60 rb),wkl. III 90
rb.(zamiast60rb),wkl.IVej100rb(zamiast75)awkl.V120rb
(zamiast).

4.W sprawie rozmieszczenia klas na rok szkolny 1917/1918, liczby
rozdziałów, ewentualnego przeniesienia kl. wstępnej do gmachu 
p.Wagner–niepowziętoostatecznejdecyzji.

5.Ponieważ p.Witkowski Józef zaniedbywał lekcyi historyi w szko
le ludowej, przeto zaszła potrzeba powierzenia lekcyi historyi 
p.Zajączkowskiej.

6.Zpowoduprzekształceniaszkołynagimnazjum8kl.

7.Pieczęćszkolnazostanieodpowiedniozmieniona.Naokołoorłapol
skiego będzie umieszczony napis: Gimnazjum 8kl. w Kamiennej.
SzkołaKom.Obyw.

CzłonkowieKomisjiSzkolnej:
A.Bałtruszajtis

Komisja Szkolna borykała się z problemami finansowymi, wydatki 
stale rosły. Szukała ona rozwiązań, m.in. udało się jej zdać szkółki 
ludowe Komendzie Powiatowej w Końskich, co zostało zapisane w pro-
tokole nr 3 Komisji Szkolnej (strona 3). Deficyt budżetowy ratowano 
także podwyższając opłaty szkolne dla uczniów, o czym wspomina 
m.in. protokół nr 4 (strona 3).

N3
Na posiedzeniu z dnia 25/VI 1917 Komisja Szkolna postanowiła

zdać szkółki ludoweKom.Obyw.wKamiennej Komendzie Powiatowej
wKońskich.
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N4
Na posiedzeniu z dnia 29/8 1917 postanowiła Komisja Szkolna, że

opłatarocznazanaukęnatokszkolny1917/18wkl.IIIejbędziewynosiła
75rublirocznie

‘’‘’IVtej‘’‘’90‘’‘’
‘’‘’Vtej‘’‘’100‘’‘’

Awpozostałychklasachpozostajewysokośćopłatyustalonawdniu
8/V1917.

A.Bałtruszajtis

Istotną częścią polityki finansowej Komisji Szkolnej było ustalanie 
pensji nauczycieli, tym bardziej, że w miarę upływu czasu liczebność 
kadry pedagogicznej wzrastała. Ukazuje to protokół nr 5 (strony 3-4), 
podane sumy są w rublach.

N5
Na posiedzeniu z dnia 29/IX 1917 Komisja Szkolna ustaliła na rok

szkolny 1917/1918następującąpłacęmiesięcznąnauczycielominauczy
cielkomwGimnazjum8kl.Kom.Obyw.
Ks.RomanŚmiechowski85rub
P.JózefWitkowski80rub.
P.KarolinaKalinkowska35‘’
‘’FranciszekPietrusiewicz80‘’
‘’.StanisławaSłoniewska75‘’
‘’MartaBałtruszajtis100‘’
‘’ReginaKulesza70‘’
‘’LucjanGoszczyński75‘’
‘’LudwikVailionis95‘’
‘’WitoldMilkuszyc120‘’
Naurządzeniekaplicyszkolnejprzyznanoksiędzuprefektowi15rub.

W protokole nr 12 widnieje wykaz płac dla nauczycieli gimnazjum 
podany w koronach oraz sprawozdanie finansowe za rok szkolny 1918–
1919, które obrazuje, jakie ponoszono wydatki, skąd czerpano dochody 
(strony 10-13).
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N12
Naposiedzeniuzdnia30IX1918zostałyustalonepensjedlanauczy

cieligimnazjumwKamiennejwnastępującejwysokości:

kor.
A.Bałtruszajtis 
zakierow.izalekcje

1050 Miesięcznie
(zakierow.weźmie 

900kor.Aza12lekcyi
3600kor.)

M.Bałtruszajtis 600
L.Goszczyński 400
R.Kulesz 450
F.Lubicz 750
A.Niemyska 725
W.Milkuszyc 100
Fr.Pietrusiewicz 400
St.Słoniewska 500
Ks.Śmiechowski 500
D.?Szymański 100
J.Witkowski 420
L.Vailionis 575
St.Zaleski 50

Razem6620kor.miesięcznie
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PostanowionowypłacićnauczycielomGimnazjumwKamiennejdoda
tekdrożyźniany7%całorocznejpensyi–couczyni547680kor.

Stanczynnyna 
1IX1918

Kor. hal. Stanbiernyna 
1IX1918

Kor. hal.

1)Rkkasy 5762 42 1)Rkkapitałuszkoły
2)Rklokat 
winstytuc.kred.

1800 2)Rkwierzycieli:
niewypłaconepensye
nauczycieli, 
inniwierzyciele

3)Rkdłużników
(należnościod
uczniów)

983 3)Rkzyskównapro
wadzeniuszkołyod
jejpoczątku

4)Rkstratna 
prowadzeniuszkoły
odjejpoczątku

4)Rkwpływówroku
następnego

5)Rkwydatków
rokunastępnego

5)Rkprzechodni

6)Rkinwentarza
(wartość)

11078 6)

7)Rkbiblioteki 2173 7)
8)Rkpomocynauk. 3229 8)
9)Rknieruchomości 9)
10) 10)Zyskroku 

sprawozdawczego
11)
12)stratarokuspra
wozdawczego
ogółem 25025 42 Ogółem 25025 42

Niezbędne objaśnienia do bilansu: w roku szkolnym 1916–17 były
rachunkiprowadzonewrublach–saldona 1 IX 1917wksiążcekasowej
wynosi ?2016.15 rub. (w sprawozdaniu podano w koronach 2016.15×4
??8064.60 kor.) w roku ub. 1917–18 prowadzono rachunki w koronach
i rub. Saldo na 1 IX 1918 wynosi ??2.17 kor. I 1600.07 rub. W spra
wozdaniu po przeliczeniu na korony wynosi Rk kasy na 1 IX 1918 –
1600.07×3.60+2.17???5762.42k.?Niedobórzaubiegłyrokszkolnywkwo
cie1495kor.?zostałpokrytyzgotówkipozostałejzarok1916–17.
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Komisja na swoich posiedzeniach podejmowała różne kwestie zwią-
zane z nauczaniem i oświatą, poza sprawami finansowymi poruszała 
kwestie programu nauczania, sprawy wychowawcze, dbała o dobór 
kadry nauczycielskiej, monitorowała liczbę młodzieży, interesowa-
ła się warunkami lokalowymi szkół. Na przykład w protokole nr 17 
z 3 maja 1919 r. (strony 18-19) czytamy: „(…) Jednogłośniepostanowio
no w Gimnazjum 8kl. Kom.Obyw. w Kamiennej przyjąć z przyszłym
rokiem szkolnym za podstawę wychowawczą nauki matematyczno
przyrodnicze. Uchwałę tę powzięto z powodu charakteru szkół śred
nich w miejscowościach sąsiednich oraz z tego względu, iż Kamienna
iokolicajestmiejscowościąfabryczną(…)”.W protokole nr 37 z 31 paź-
dziernika 1923 r. (strona 32) jest zapis: „(…)Dyrektorprzedstawiłogólny
stannaukowyszkoły,zaznaczając,żewbieżącymrokuszkolnymgrono
nauczycielskie zostało zwiększone o dwie siły przez zaangażowanie 
p.Dr. J. Zdrodowskiego iZofięCymerską, a liczbauczniówwzrosłado
544(…)”.Kolejnowprotokolenr41z14marca1927r.(strona36)czyta
my: „(…)omówiono rzeczy sprawnaturywychowawczej (…)”. Protokół 
nr 43 z 7 sierpnia 1929 r. (strona 39) wspomina: „(…)Następnierozpa
trzono zgłoszone podania kandydatów na nauczycieli namiejsce tych,
którzyustąpili(…)”.Komisja starała się o upaństwowienie gimnazjum, 
wątek ten przewija się w poszczególnych protokołach, m.in. w pro-
tokole nr 39 z 10 października 1924 r. (strona 35): „(…) Przeczytano
pismoMinisterstwaWRiOP, zawierające odmowną odpowiedźw spra
wie upaństwowienia Gimnazjum (…)”. W kolejnych latach działalno-
ści Komisji Szkolnej widoczne było jej zainteresowanie budową gma-
chu gimnazjum, co też uwzględniano w jej wydatkach. Z protokołu  
nr 24 z 4 listopada 1920 r. (strona 23) pochodzi fragment: „(…) p.
A. Bałtruszajtis zdał sprawozdanie ze zjazdu kierowników szkół śred
nich, które odbyło się wWarszawie dnia 30/X 1920.Odczytano pismo
MinisterstwaW. R. O. P. z dnia 4/X r. b. i w związku z powyższem
sprawozdaniemzastanowiłasięKom.G.naciężkimfinansowympołoże
niemwbieżącymroku szkolnym.Aczkolwiek sporządzeniebudżetuna
bieżący rok szkolny wobec ustanowienia wzrastającej drożyzny przed
stawiadużetrudności,jednaknależyprzybliżonezestawieniewydatków
nabieżącyrokszkolnyułożyć,aopokrycieniedoboruwystąpićdoMin. 
W.R. iO.P.(…)”.W innym miejscu w protokole nr 40 z 21 lipca 1926 
roku (strona 36) jest napisane: „(…) W związku ze sprawozdaniem 
o budowie gmachu Gimnazjalnego Komisja postanowiła w miarę moż-
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liwości popierać budowę materialnie przez udzielenie pożyczek Tw 
Przyjaciół Szkoły Średniej w Kamiennej – Skarżysku (…)”.

Spośród 49 protokołów Komisji Szkolnej Komitetu Obywatelskiego 
w Kamiennej wiele zawiera szczegółowe informacje z działalności 
finansowej uwzględniające przychód i rozchód. Znaczna część to spra-
wozdania budżetowe, z których poza danymi liczbowymi, statystykami 
można wyciągnąć wnioski na temat tego, jak funkcjonowało szkolnic-
two. Komisja dbała, by uczniowie uczyli się w dobrych warunkach, 
w cieple, przy oświetleniu, z możliwością korzystania z pomocy nauko-
wych, zasobów bibliotecznych. Zapewniano także opiekę lekarską, 
zwalniano ubogich z opłaty szkolnej. Poszczególne protokoły przedsta-
wiają różną wartość. Niektóre są szczegółowe, inne lakoniczne, wspo-
minające jedynie o płacach, opłatach za naukę, przyjętym budżecie, 
zaległościach, jednak lektura wszystkich protokołów daje obraz pracy 
Komisji Szkolnej w Kamiennej, a przez to kierunku rozwoju szkolnic-
twa polskiego w trudnych czasach politycznych i historycznych pierw-
szych dziesięcioleci XX w.

Minutes of the School Committee meetings  
of the Citizens Board in Kamienna (1917–1926)

The minutes of the Citizens Board School Committee meetings in 
Kamienna are immensely valuable source material on the revival of the 
Polish education after the partitions in the first years of Poland’s inde-
pendence. The Committee was formed by the members of the Citizens 
Board established in 1914 which was the institution of the national 
and municipal nature. The School Committee, originally called School 
Department, was named the Gymnasium Committee in 1919. Its main 
and statutory goal was to establish and run schools in Kamienna. The 
official book of records containing the minutes is stored in the archi-
ves of Adam Mickiewicz Highschool in Skarżysko-Kamienna and inc-
ludes detailed descriptions of the Committee’s activities in Kamienna. 

Translated by 
Magdalena Kardyś


